

中共閩西蘇區的發展及其內部整肅 1927-1931

陳耀煌

摘要

1930年12月初，中共閩粵贛蘇區代表大會決議開除上杭黨員傅柏翠的黨籍。隔年初，閩粵贛特委派兵圍攻傅柏翠的家鄉上杭蛟洋，並宣布傅是反革命「社會民主黨」的頭目，蛟洋是社黨的大本營，一連串以整肅社黨分子為名義的血腥肅反隨之展開。此即所謂的「肅社黨事件」。究竟肅社黨事件何以會爆發？而傅柏翠又是什麼人呢？儘管我們不能否認當時中共中央路線與鄧發等少數蘇區領導者的因素，然而，肅社黨事件實際上是長期以來，閩西蘇區內部各種衝突積累的結果。這些衝突可能肇因於外來幹部與土著幹部間的不合，或蘇區領導為加強對下層控制所引起之反抗，甚至可能是來自於黨員間私人意氣之爭等諸多因素。本文將以傅柏翠為中心，描述1931年以前閩西蘇區發展的概況，並從中探尋肅社黨事件背後複雜且深遠的因素。

關鍵詞：閩西蘇區、閩粵贛蘇區、肅清社會民主黨事件（肅社黨事件）、中國共產黨、傅柏翠

The Development and Interior Purges of CCP's Minxi Soviet Regime, 1927-1931

Yao-huang Chen*

Abstract

In December 1930, the CCP's Minyuegan special committee resolved to expel Fu Bor-tsuey (傅柏翠) from party. At the beginning of following year, the Minyuegan special committee dispatched army to besiege Fu's hometown in Shanghung County and declared Fu a leader of the counter-revolutionary Social Democratic Party. Following this, a series of purges broke out. This is what we called the purging of Social Democrats. Why did this accident happen and who was Fu? Despite we can't deny the influence of CCP's central line at that time and some leadership of Minxi soviet regime like Deng Fa (鄧發), this accident was actually the accumulative result of various conflictions inside Minxi soviet regime from the beginning. These conflictions could derive from the disagreement between outside and local cadres or originate in the resistance from the lower strata to the intensive controlling of the upper leaders, even could come from personal prejudices between party members and so on. This article will take Fu as the focus and explore the complex and deep factors of this accident from the history of Minxi soviet regime before 1931.

Keywords: the Minxi Soviet Regime, the Minyuegan Soviet Regime, the Purging of Social Democrats, Chinese Communist Party, Fu Bor-tsuey